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  خبر

ابلاغ دریافت و محاسبه 
 حقوق دولتی معادن 
در سامانه کاداستر

معــاون معــادن و فــرآوری معــدن وزارت صمــت گفت: 

امســال دریافت و محاســبه حقوق دولتی فقط باید در 

ســامانه کاداستر انجام شود و موضوع هوشمندسازی 

به   تدریج ارتقا خواهد یافت. رضا محتشــمی   پور افزود: 

نحوه دریافت و محاسبه حقوق دولتی در دستورالعمل 

ابلاغی به استان   ها اعلام    شده است.وی ابهام اطلاعات 

مالی را از چالش   های حوزه معدن برشمرد و اظهار کرد: 

البتــه عمــده شــرکت های بــزرگ چون بورســی هســتند 

شــامل این موضوع نمی   شــوند؛ اما تعداد معادن زیاد 

است و بیش از ۶ هزار معدن فعال وجود دارد که بخش 

عمده    آنها به   ویژه شــرکت های کوچک به سیســتم های 

مالی پیوسته نیستند.
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فرماندار سیرجان در بازدید از منطقه گل گهر 
تاکید کرد

 تحولات عمرانی مثبت 
در منطقه گل گهر

 شــرکت توســعه، عمــران و مدیریــت منطقه گل گهر، 
میزبــان فرمانــدار ویــژه شهرســتان ســیرجان، معــاون 
عمرانی فرمانداری و جمعی از مدیران اداری شهرستان 
ســیرجان بــود که با هدف بازدیــد از پروژه های عمرانی 

منطقه گل گهر در این منطقه حضور یافتند.
فرماندار ویژه سیرجان و هیئت همراه در جریان بازدید 
از برخــی پروژه هــای عمرانــی منطقــه گل گهــر شــامل؛ 
شــهرک صنعتــی تخصصــی، ســایت جدیــد پاســگاه 
خیرآباد، پل صنعت، جاده شماره ۲، جاده شماره ۴، 
شانتینگ ریلی، مخازن آبی و ... در جریان آخرین روند 
پیشرفت این پروژه ها قرار گرفتند و توضیحات تکمیلی 
دربــاره هــر کــدام از پروژه هــا توســط مدیــران مربوطــه 
شــرکت توســعه، عمران و مدیریت منطقه گل گهر به 

بازدیدکنندگان ارائه گردید.
پس از این بازدید، نشست صمیمانه ای نیز در محل 
دفتــر مدیرعامــل شــرکت توســعه، عمــران و مدیریت 

منطقه گل گهر برگزار گردید.
مهندس محســن آرش، مدیرعامل شــرکت در ابتدای 
ایــن نشســت ضمــن تشــکر از حضــور فرمانــدار ویــژه 
ســیرجان و هیئــت همــراه در ایــن شــرکت و بازدیــد از 
پروژه هــای عمرانی منطقــه از پیگیری های مجدانه وی 
تقدیر نمود و با بیان اینکه پیشرفت پروژه های عمرانی 
در منطقــه گل گهــر، حاصــل تــاش شــبانه روزی تمام 
نیروهای این شرکت در تمامی رده های سازمانی است، 
گفــت: خوشــبختانه تعامــل و همــکاری بســیار خوبی 
بین این شرکت با سازمان ها و ادارات شهری از جمله 
فرمانداری وجود دارد که مسلما در پیشرفت پروژه های 

عمرانی این شرکت تاثیر بسزایی دارد.
بــه گــزارش روابط عمومــی شــرکت توســعه، عمــران و 
مدیریــت منطقــه گل گهــر،وی افــزود: اجــرای برخــی 
از پروژه هــا نیــز نیازمنــد حمایــت و همــکاری بیشــتر 
ســازمان ها و ادارات شــهری اســت و تقاضا داریم این 

حمایت ها و همراهی ها همچنان تداوم پیدا کند.
سهراب بهاالدینی، فرماندار ویژه سیرجان نیز در ادامه 
این نشست با مثبت، ارزیابی کردن این بازدید گفت: 
خوشبختانه تحولات عمرانی خوب و مثبتی را در منطقه 

گل گهر شاهد هستیم.

مدیرعامل هلدینگ »سرچشمه« خبر داد

افزایش ۷۵ درصدی پرداخت 
سود »راهوار مس«

تقســیم ســود نقدی در مجمع عمومی عادی سالیانه 
صاحبان سهام منتهی به ۲۹/۱۲/۱۴۰۰ شرکت حمل و 

نقل و مسافربری راهوار مس تصویب شد.
میاد شمس، مدیرعامل هلدینگ سرمایه گذاری مس 
سرچشمه گفت: مجمع عمومی عادی سالانه شرکت 
حمل و نقل و مسافربری راهوار مس با حضور صاحبان 
ســهام شــنبه ۱۰ اردیبهشــت ۱۴۰۱ در سالن کنفرانس 
شــرکت صنایع مس افق کرمان برگزار شــد. طی این 
جلســه، گزارش هــای مالــی ســالانه و خاصه عملکرد 
هیئت مدیــره به ســهامداران این شــرکت ارائه گردید. 
شــمس اظهــار کــرد: در مجمع عمومی عادی ســالانه 
شــرکت حمل و نقل و مســافربری راهوار مس ضمن 
تصویب صورت های مالی، ســود ســالانه این شــرکت 
تصویب شد. شرکت حمل و نقل و مسافربری راهوار 
مس از شرکت های زیر مجموعه شرکت صنایع مس 
افــق کرمــان )فافــق( در مجمــع عمومی عادی ســالانه 
۱۴۰۰ نســبت به ســال گذشــته ۷۵ درصد سود بیشتر 
بــه ســهامداران خود تخصیص داد. به گــزارش روابط 
عمومــی شــرکت ســرمایه گــذاری مــس سرچشــمه، 
مهندس شمس با اشاره به جایگاه و اهمیت شرکت 
راهوار مس در عرصه حمل و نقل و خدمات مسافربری 
در منطقه اظهار داشت : این جایگاه و عملکرد مطلوب 
شرکت راهوار حاصل نظارت، انگیزه و روحیه جهادی 
نیروی انســانی این شــرکت می باشــد. وی یاد آور شد 
شــرکت راهوار مس بزرگترین ســر شبکه حمل و نقل 
مسافربری جنوب شرق کشور است که از سال ۱۳۷۶ 
در حــال ارائــه خدمــات بــه شــرکت ملــی صنایــع مس 

ایران می باشد.
شرکت راهوارمس از شرکت های زیرمجموعه شرکت 
صنایــع مــس افــق کرمــان “فافق” و هلدینگ ســرمایه 

گذاری مس سرچشمه ” سرچشمه” است.

عماد امیری پور جایگزین امیرحسین سعید شد؛

معرفی مدیرعامل شرکت 
نمایشگاه های جنوبشرق

بنا به تصمیم هیات مدیره شرکت نمایشگاه های بین 
المللی جنوبشرق، عماد امیری پور به عنوان مدیرعامل 
جدید این شرکت انتخاب شد. در همین راستا جلسه 
تودیع و معارفه با حضور تعدادی از مدیران موسســه 
صندوق بازنشستگی شرکت صنایع ملی مس  ایران و 
مدیران شرکت های تابعه آن موسسه در محل شرکت، 
برگزار گردید. امیری پور ضمن تشکر از اعتماد اعضای 
هیــات مدیــره گفــت: نمایشــگاه ها همــواره بــه عنوان 
بال تجاری اقتصاد اســتان محســوب می شــوند و این 
وظیفه شرکت نمایشگاهها را سنگین تر می کند. وی 
گفــت: امیدواریــم با برنامه ریزی اصولی و اســتفاده از 
پتانسیل همه فعالان حوزه نمایشگاهی در استان برند 
نمایشگاهی استان کرمان را به جایگاه واقعی خود در 

کشور برسانیم.

نوشتاری از محمد نخعی نژاد؛

 نقش موثر »مهدی آگاه« 
در توسعه صنعتی کرمان

محمــد نخعی نــژاد در جایــگاه یــک فعــال اقتصــادی و 
صنعتگر شناخته شده استان کرمان، در نوشتاری که در 
ادامه می آید با ابراز تاسف از درگذشت »مهدی آگاه« 
چهره ماندگار استان کرمان در عرصه اقتصاد و تجارت، 
بــه نقش موثــر »آگاه« در شــکل گیری مجموعه ای از 
بنگاه های اقتصادی موفق در اســتان و ارایه راهبرد از 
ســوی او برای شــتاب گرفتن توســعه صنعتی و تجاری 

استان، پرداخته است:
شــاگرد کم ســواد و کوچکــی مثــل مــن بخواهــد از یک 
انسان بزرگ سخن بگوید بسیار سخت است. افتخار 
دوستی و آشنایی من با آقای مهدی آگاه به پنج دهه 
می رســد. ایشــان انســانی معمولی و یک بعدی نبود، 
بلکــه ریاضــی دان و فیزیک دان برجســته ای بود، علم 
تجــارت را از پــدر و بــرادران به ارث برده بود، اقتصاد را 
خوب می شناخت و نه تنها آموزه های خود را به دیگران 
می آموخت، بلکه خدمات ارزنده  ای به اقتصاد کشور 
خصوصاً استان کرمان ارائه میداد. در صنعت، تولید 
و اشتغال، هم آموزش می داد و هم عمل می کرد. در 
دنیــای معنــوی، انســانیت، دوســتی و رفاقت پیشــتاز 
بود، درب خانه او به روی همه جویندگان علم و دانش 
همیشــه باز بود. در کشــاورزی، در مصرف انرژی، در 
اســتفاده بهینــه از مصــرف آب همیشــه نگاهــی ورای 
همگان داشت ولی افسوس که گوش شنوایی وجود 
نداشت و ندارد تا ذره ای از دل نگرانی های ایشان برای 

نجات کشور مورد استفاده و تحلیل قرار گیرد.
شرکت صنایع ممتازان را با توصیه ایشان در ۳۷ سال 
پیش تاسیس کردم. ایشان نگران فقدان ماشین آلات 
صنعتی و فرآوری پســته بود و می دانســت که کشت، 
داشــت و برداشــت پســته در چند ده ســال آینده چه 
امکاناتی را می طلبد. همیشــه در کنار من بود، عیب 
و ایراداتی را با راهنمایی های خردمندانه بیان می کرد، 
آنهــا را بــا جــان و دل می پذیرفتــم و رفــع می کــردم. به 
من آموخت که چگونه با مشتری و مردم رفتار کنم و 
همیشه خدمات و سرویس دهی به مشتری را در درجه 

اول اهمیت می دانست.
درخواســت، تقاضــا، کمــک و حمایــت ایشــان بود که 
امروزه صنایع ممتازان خطوط فرآوری پسته از ابتدا تا 
انتهــا را بــدون تماس با زمین، تولید و عرضه می کند. 
آنقدر آقای آگاه برای این شــرکت و فرآوری اتوماتیک 
و بهداشــتی پســته ارزش قائــل بــود کــه عــده ای فکــر 
می کردنــد ایشــان از شــرکای شــرکت صنایــع ممتازان 

است، در صورتی که اینطور نبود.
ایشــان دوســتی بــود کــه کمکــش را در ســایه انجــام 
می داد. یادم اســت، اوایل که من مشــتری نداشــتم 
پیش پرداخت کانی را به من داد و ماشینی را سفارش 
داد که بعداً فهمیدم به خاطر نیاز خودش نبوده است. 
او می خواست تولید داخل رشد کند، هر وقت ماشین 
جدیــدی می ســاختم، همیشــه و در هــر زمــان می آمد 
و می دیــد و وقتــی رضایــت را در چشــمان او می دیــدم 

خستگی ام برطرف می شد.
ایــده ایجــاد شــرکت ســیمان ممتــازان را اولیــن بــار بــا 
ایشــان در میان گذاشــتم. هر کجا که آقای آگاه ورود 
می کــرد تجــار و مــردم کرمــان هــم پیــروی می کردنــد. 
پس از اینکه ایشان اظهار تمایل به مشارکت کردند، 
ســرمایه گذاران سرشــناس کرمان یکی پس از دیگری 
تقاضــای ســرمایه گذاری و مشــارکت کردند. در ســال 
۱۳۸۲ بود که به خاطر حضور ایشــان در این شــرکت، 
بخش خصوصی به ارزش آن زمان چهل میلیون دلار 
سرمایه گذاری کردند. سال ها از ابتدا تا بهره برداری این 
پروژه بزرگ صنعتی ایشان سمت ریاست هیئت مدیره 
را به عهده داشتند و در محضر ایشان درس آموختم.
نتیجه توجه و اهمیت ایشان به رشد صنعت و بهبود 
زندگی مردم باعث شد که امروزه بیش از پانصد نفر به 
طور مستقیم و هزاران نفر به طور غیرمستقیم مشغول 
به کار گردند و سالیانه بیش از یک میلیون تن سیمان 
برای تأمین نیاز استان تولید شود. اینها ذره ای کوچک 
از خدمات ارزنده ایشان به کشور است. ناگفته نماند، 
حمایت و یاری همیشگی بانوی وارسته و همسر گرامی 
ایشان، سرکار خانم منیژه شهریاری، در دستیابی آقای 
مهــدی آگاه بــه موفقیت هــای بی شــمار بی تاثیر نبود. 
مصیبت بزرگ از دست دادن ایشان را از طرف خودم 
و همچنین مجموعه صنایع ممتازان و سیمان ممتازان، 
بــه خانــواده بــزرگ آگاه، ارجمنــد، هنری، شــهریاری و 

دادگر ،صمیمانه تسلیت عرض می کنم.
روحش شاد و مسیرش هموار ...

 مدیرعامل شرکت صنایع مس شهید باهنر 
خبر داد

شکستن رکورد۲۰ساله تولید 
»فباهنر« در فروردین

مدیرعامل شرکت صنایع مس شهید باهنر گفت: رکورد 
تولید ۲۰ ساله فروردین ماه در این شرکت شکسته شد. 
مجید ضیائی با اعام این خبر گفت: در فروردین امسال 
که از سوی مقام معظم رهبری بعنوان سال تولید، دانش 
بنیان،اشتغال آفرین نامگذاری شده، تولید مس باهنر با 
کسب حدنصاب ۱۷۱۵ تن نسبت به تولید ماهیانه در۲۰ 
سال گذشته رشد ۱۴۴ درصدی داشته است. به گزارش 
روابط عمومی مس شهید باهنر، وی تولید فروردین سال 
گذشته را ۷۰۳ تن اعام کرد و افزود: با تولیدی که امسال 
انجام شد، رشد ۲.۴۴ برابری را تجربه کرده ایم و حد نصاب 

جدیدی در تولید ماهانه شرکت ثبت شد.

شامخ بخش صنعت به کمترین رقم در 24 ماه اخیر رسید

بحران در بنگاه های صنعتی

شــاخص مدیــران خریــد در بخــش صنعــت در فروردیــن ۱۴۰۱ بــه 
کمترین رقم در ۲۴ ماه اخیر رسید. ارزیابی های به دست آمده از 
بنگاههای صنعتی نشــان می دهد افت شــدید این شاخص برای 
این بخش در حالی ثبت شده فعالان صنعتی به آینده امیدوارند.

بــر اســاس داده های به دســت آمــده از بنگاه های بخش صنعت، 
شاخص مدیران خرید صنعت در فروردین ماه عدد ۳۷,۰۲ به دست 
آمده است. شاخص بخش صنعت که طبق انتظار در فروردین ماه 
کاهش داشته به کمترین مقدار ۲۴ ماهه خود رسیده است و در 
مقایسه با فروردین سال ۱۴۰۰ )۳۷.۲۸( اندکی کمتر شده است. 
در فروردین ماه، همه مؤلفه های اصلی شاخص شامخ، عدد زیر ۵۰ 
را به ثبت رسانده اند. همچنین شاخص کل نیز برای همه صنایع 
زیر ۵۰ شده است و صنایع پوشاک و چرم کمترین و کانی غیرفلزی 

بیشترین عدد شاخص کل را به ثبت رسانده اند.
در جریان استخراج شاخص مدیران خرید، اگر عدد شاخص بیش 
از ۵۰ باشد، نشان دهنده این است که اقتصاد به سمت توسعه 
در حرکت است. اما اگر هر رقمی کمتر از ۵۰ باشد، به معنی قرار 
گرفتن اقتصاد در مسیر انقباض و رکود است. با این شرایط می 
توان گفت در بهمن ماه ماه شــامخ کل اقتصاد ایران توانســته از 

مرز رکود عبور کند.
شــاخص مقــدار تولیــد محصولات بخش صنعــت در فروردین ماه 
)۳۱,۲۲( طــی ۱۲ مــاه اخیــر از فروردین ســال قبل )تعطیات عید و 
اوج گیری بیماری کووید ۱۹( به کمترین مقدار خود رسیده است و 
عاوه بر تعطیات فروردین ماه، کاهش تقاضای مشتریان نیز در 

این کاهش تولید تأثیر داشته است.
ارزیابــی هــای صورت گرفته نشــان دهنده آن اســت که شــاخص 
میــزان سفارشــات جدیــد مشــتریان در فروردین مــاه )۲۸,۴۰( بــه 
کمترین مقدار ۲۴ ماهه خود رسیده است. این شاخص به غیراز 
فروردین ۱۳۹۹ که شــروع کرونا و تعطیلی مشــاغل بود، کمترین 
مقــدار را طــی ۴۳ دوره اجــرای طــرح بــه ثبــت رســانده اســت و در 
فروردین مــاه نیــز کمتریــن عدد را در میان ســایر مؤلفه های اصلی 
داشــته اســت. شاخص میزان سفارشات جدید مشتریان یکی از 

شاخص های مهم در بخش تولید محسوب می شود و این شاخص 
می تواند بر روند تولید اثرگذار باشد.  

از سوی دیگر شاخص موجودی مواد اولیه در فروردین ماه )۳۸,۹۸( 
طی ۱۸ ماه اخیر از آبان ۱۳۹۹ به کمترین مقدار خود رسیده است. 
بــه عقیــده فعالان اقتصادی کمبود نقدینگــی و افزایش قیمت ها 
باعث کاهش تقاضای مشتریان شده است. این شاخص نیز یکی 
از شاخص های اثرگذار در تولید محسوب می شود و می تواند بر 

قیمت و رشد تولید اثرگذار باشد.
ارزیابی ها همچنین نشــان دهنده آن اســت که شــاخص قیمت 
خرید مواد اولیه در فروردین ماه )۸۵,۴۴( طی ۱۸ ماه اخیر از آبان 
۱۳۹۹ به بیشــترین مقدار خود رســیده اســت. بر اســاس آخرین 
اطاعات مرکز آمار ایران از شاخص قیمت مصرف کننده، نرختورم 
ماهانه فروردین ۱۴۰۱ به ۳.۳ درصد رسیده که در مقایسه با همین 

اطاع در ماه قبل، ۲ واحد درصد افزایش داشته است.
از سوی دیگر براساس این گزارش شاخص قیمت محصولات تولید 
شده در فروردین ماه )۷۰,۹۷( مقدار طی ۱۸ ماه اخیر از آبان ۱۳۹۹ 
به بیشــترین مقدار خود رســیده است. افزایش قیمت نهاده های 
تولید شامل مواد اولیه، قیمت انرژی، نرخ دستمزد نیروی انسانی، 
حمل ونقــل و ... باعــث شــده تــا قیمــت محصــولات تولیــد شــده 
به شدت افزایش یابد، هرچند به اعتقاد فعالان اقتصادی به دلیل 
سیاست قیمت گذاری، کاهش تقاضا و کمبود نقدینگی مشتریان 

قیمت ها متناسب با هزینه های تولید افزایش نیافته است.
امــا شــاخص میــزان صــادرات کالا یکــی شــاخص های مهــم برای 
بنگاههــای اقتصــادی در فروردیــن ۱۴۰۱ عــدد )۴۲,۹۵( بوده که به 
کمترین مقدار طی ۱۲ ماه اخیر رسیده است. افزایش هزینه های 
تولیــد باعــث شــده تا صادرات محصــول در قیمت های قبلی برای 
شــرکت ها توجیــه اقتصــادی نداشــته باشــد از طرفی صــادرات در 

قیمت های بالاتر نیز توان رقابت را از آن ها می گیرد.
اما در میان شاخص های که در مدت زمان مورد بررسی به کمترین 
میزان خود رسیده اند می توان به شاخص میزان فروش محصولات 
در فروردین ماه اشاره کرد. عدد به دست آمده برای این شاخص 

)۲۵,۱۳( طی ۲۴ ماه اخیر به کمترین میزان خود رسیده است. از 
یک سو افزایش هزینه های تولید و به دنبال آن افزایش قیمت ها و 
از سوی دیگر کاهش تقاضا و قدرت خرید باعث کاهش در میزان 

فروش داخلی و خارجی شرکت ها شده است.
براســاس این گزارش به طورکلی در فروردین ماه، شــاخص میزان 
سفارشات جدید مشتریان در اکثر صنایع به شدت کاهش داشته 
اســت. از ســوی دیگــر صنایع بــا افزایش شــدید هزینه های تولید 
)دســتمزد، قیمــت مــواد اولیه، قیمت انــرژی، هزینه حمل ونقل و 
...( روبرو بوده اند. به عقیده فعالان اقتصادی افزایش قابل توجه 
دستمزد نیروی کار در کنار افزایش سایر نهاده های تولید از جمله 
افزایش چند برابری قیمت برق، هزینه بالایی را در قیمت تمام شده 
محصــولات بــه تولیدکنندگان تحمیل می کند که نیازمند بررســی 
و مطالعه بیشــتری بوده، بســیاری از شرکت ها در بعضی از رشته 
فعالیت ها را برای کاستن از هزینه تولید، ناچار به تعدیل نیرو طی 

ماه های آتی خواهد کرد.

مشکلات اصلی از دید فعالان اقتصادی    
براســاس گــزارش منتشــر شــده مشــکات اصلی از دیــد برخی از 
فعالان اقتصادی در فروردین ماه ۱۴۰۱ شامل ۶ بخش می شود.  
 افزایــش تعرفــه حقــوق دولتــی معــادن بــه همــراه افزایــش هزینه 
حمل ونقــل و دســتمزد نیــروی کار یکــی از مشــکاتی کــه فعــالان 
اقتصادی به آن اشاره کرده و در این خصوص می گویند این عامل 
افزایش هزینه تمام شــده تولید برای بنگاه های این بخش شــده 
و درنتیجه صادرات محصولات در قیمت های قبلی به کشورهای 

همسایه نیز مقرون به صرفه نیست و توان رقابتی ندارند.
یکی دیگر از مشکاتی که فعالان اقتصادی به آن اشاره می کنند 
افزایش قیمت مواد اولیه و بسته بندی است. در کنار این چالش 
فعالان بخش تولید به این موضوع نیز اشاره می کنند، در شرایطی 
که اجازه افزایش قیمت به تولیدکننده داده نمی شود تولیدکننده با 
مشکل درج قیمت تولیدکننده روی کالا نیز روبرو شده که کاهش 

فروش تولیدکنندگان را به همراه داشته است.
از سوی دیگر برخی از تولیدکنندگان به این نکته اشاره می کنند که 
تغییر رویه قیمت گذاری توسط سازمان حمایت از مصرف کنندگان 
و تولیدکنندگان به نفع مصرف کننده باعث شده تا قیمت ها واقعی 

تعیین نشوند و بعضا تولیدکنندگان با مشکل مواجه شوند.  
 یکــی دیگــر از مشــکات افزایــش هزینه هــای حمل و نقل اســت. 
فعــالان اقتصــادی در ایــن خصــوص بــه این نکته اشــاره می کنند 
که افزایش هزینه های حمل و نقل باعث کاهش مشتریان شده، 
این درحالی که علیرغم افزایش هزینه تجهیزات، لوازم مورد نیاز 
و حمل ونقل، بنگاه ها  ناچارند برای حفظ مشتریان خدمات خود 

را با همان قیمت های قبلی خدمات ارائه کنند.
از سوی دیگر به این نکته نیز باید اشاره کرد که به علت کاهش 
تولید خودروسازها و عدم خرید از قطعه سازان، صنایعی که مشتری 
اصلیشان خودروسازی ها هستند با رکود در تقاضا روبرو بودند.  
همچنین کاهش قدرت خرید و افزایش قیمت محصولات صنایع 
فلــزی ماننــد مــس و آلومینیوم باعث شــده تا شــرکت ها با کمبود 

شدید نقدینگی برای خرید مواد اولیه مورد نیاز روبرو شوند.  

رییس اتاق بازرگانی کرمان خبر داد

نظام جامع گلخانه داران تدوین می شود
رییس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشــاورزی کرمان گفت: 
نظــام گلخانــه ای ایــن اســتان بــه صــورت غیرکارشناســی و بدون 
اینکه نقشــه راه مشــخصی داشــته باشــد یا حتی زیرساخت های 

آن مشخص باشد، در حال توسعه است.
ســید مهدی طبیب زاده در نشســت بررســی مشــکات گلخانه 
داران شرق کرمان افزود: مسائل و مشکات حوزه گلخانه داران 
شــرق ایــن اســتان بایــد در ســه مقطع زمانی کوتــاه، میان و بلند 
مدت بررســی شــود. وی بیان کرد: برخی مشکات حوزه گلخانه 
داران این اســتان پیگیری و حل خواهد شــد و برخی از مســائل و 

مشکات نیز باید در سطح ملی پیگیری شود.
رییــس اتــاق بازرگانی کرمــان افزود: راه اندازی گلخانه ها توصیه 
و اولویت داده می شود اما این مهم از نظر بهره وری، به کنترل 
کیفیت و زمان نیاز دارد و با وجود تمام مزایایی که گلخانه ها دارند 
اما زیرساخت های مورد نیاز برای احداث گلخانه ها متناسب با 

نیاز موجود تدوین نشده است.
وی تصریــح کــرد: گلخانــه داران در تمــام زنجیــره تولیــد از تهیــه 
کود، بذر، ســم، پاســتیک، اجرای اســکلت مورد نیاز و صادرات 
محصولات گلخانه ای مشــکل دارند که نشــان می دهد در این 

بخش کار به خوبی انجام نشده است.
اســتان  ایــن  گلخانــه ای  نظــام  کرمــان:  بازرگانــی  اتــاق  رییــس 

غیرکارشناسی در حال توسعه است

نظام جامع گلخانه داران تدوین می شود  
طبیب زاده اظهار داشت: اگر گلخانه داری به این حد از استیصال 
رســیده کــه گلخانــه ۱۲ میلیــاردی را به قیمت ۶ میلیارد بفروشــد 
یعنی شکست گلخانه داران که باید از این اتفاق جلوگیری کرد 
و اتاق بازرگانی حاضر است در تدوین نظام جامع گلخانه داران 
بــه ایــن قشــر کمــک کند. وی ادامــه داد: در رابطه با آزمایشــگاه 
محصولات غذایی زمانی وزارت کشــاورزی قصد داشــت صادرات 
برخــی از محصــولات را از اول دی مــاه ممنــوع کنــد اتاق بازرگانی 
در ایــن زمینــه ورود کــرد و بخشــنامه را با حضور نماینده جیرفت 

تمدید و کمک کردیم آزمایشگاه تجهیز شود.
رییس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی کرمان با اشاره 
ضــرورت راه انــدازی و تجهیــز آزمایشــگاه مربــوط بــه محصــولات 
گلخانه ای در شهرستان جیرفت گفت: آزمایشگاه مجهزی برای 
اندازه گیری هفت ســم مد نظر روســیه در شهرســتان جیرفت از 

اول تیرماه سال جاری مستقر می شود.

مشکل گلخانه داران در چرخه زنجیره ارزش   
در ادامه این نشســت فرماندار بم گفت: مشــکل اصلی گلخانه 
داران، چرخه زنجیره ارزش است و اگر تکمیل این زنجیره اتفاق 
بیفتد بســیاری از مشــکات حل می شود زیرا فرایندهایی که در 
حال حاضر در این بخش جود دارد از تولید محصول تا بازاریابی 

و فروش تعریف خاصی ندارند.
هادی شهسوارپور بیان کرد: متاسفانه شرق استان کرمان بارها 

و بارهــا از تصمیمــات آنــی متضرر شــده و امســال نیــز تا مرز این 
تصمیم پیش رفتیم زیرا افرادی در اتاق های دربسته نشسته اند و 
بدون هیچ اطاعی از بازار تصمیم گیری می کنند که موجب می 
شود در بخش کشاورزی بحران بوجود بیاید بنابراین این وضعیت 
و تصمیمات اتخاذ شده باید تحت سیطره استان کرمان باشد و 

همینجا مدیریت شود.
وی بــا بیــان اینکــه اهالی بم در بخش دریافت تســهیاتی که در 
زلزله سال ۸۲ این شهر دریافت کرده اند با مشکل مواجه شده 
انــد گفــت: در حــال حاضر اگر کســی بخواهد در بانک ها افتتاح 
حساب کند یا وام بگیرد به دلیل دریافت تسهیات در زمان زلزله 
نمی تواند از تسهیات دیگری استفاده کند و اگر این مشکل حل 

نشود با بحران روبرو خواهیم شد.

آب، بحران آینده بم  
فرمانــدار بــم تصریح کرد: بحران این شهرســتان در آینده کمبود 
آب خواهد بود که با توجه به نامگذاری سال جاری توسط رهبر 
معظــم انقــاب اســامی با عنــوان "تولید، دانش بنیان اشــتغال 
آفریــن" اما متاســفانه ســه ســال اســت کــه هیچ اقدامــی بر روی 
سیستم های آبیاری کم فشار و قطره ای در شهرستان بم انجام 
نشــده و همچنین کمک های باعوض برای این سیســتم ها نیز 

پرداخت نمی شود.
وی همچنیــن در پایــان بــه بحــث جوان ســازی درختان باغ شــهر 
جهانی بم اشاره کرد و توضیح داد: با توجه به اینکه این شهرستان 
به دلیل وجود باغ هایی که دارد ثبت جهانی شده است باید برنامه 

جوان سازی درختان در دستور کار قرار گیرد.
اســتان  ایــن  گلخانــه ای  نظــام  کرمــان:  بازرگانــی  اتــاق  رییــس 

غیرکارشناسی در حال توسعه است

اعتراض کشاورزان به گرانی قبوض برق  
فرمانــدار ریــگان نیــز در این نشســت گفت: این شهرســتان یک 
هکتار گلخانه هیدروپنیک دارد و پنج هکتار نیز مجوز احداث این 

نوع گلخانه صادر شده است که در این بخش نیازمند پرداخت 
تسهیات هستیم.

مــراد آبیــار بــا بیــان اینکــه مشــکل متفاوتــی در حــوزه باغبانــی 
شهرستان ریگان وجود دارد تصریح کرد: حدود ۱۰ روز است که 
بــا اعتراض شــدید کشــاورزان به دلیل گرانی قبــوض برق مواجه 
هستیم و هر روز تعداد زیادی از کشاورزان در فرمانداری اعتراض 

می کنند.
وی اظهار داشت: بهای قبوض برق در ماه های نخسصت سال 
به صورت آزاد محاسبه می شود و قبوض برقی که قبا مبلغ یک 
میلیون تومان یا ۸۰۰ هزار تومان بوده اکنون به ۱۰ میلیون تومان 
هم رسیده و اداره برق نیز در صورت پرداخت نشدن قبوض، برق 

کشاورز را قطع می کند.
فرماندار ریگان درباره راه اندازی مرکز تحقیقات کشاورزی در شرق 
استان کرمان گفت: با توجه به هزینه های تمام شده خرما زمانی 
که باید این محصول به دست بیاید دچار خشکیدگی می شود 
لذا اکنون که در ابتدای سال قرار داریم و گرده افشانی درختان 
نخل انجام شده بهتر است مرکز تحقیقات در شرق استان کرمان 

و کنار کشاورزان راه اندازی شود.
نشســت بررســی مسائل و مشــکات گلخانه داران شرق استان 
کرمان به دعوت اتاق بازرگانی بم و با حضور رییس اتاق بازرگانی، 
مدیرکل سازمان جهادکشاورزی، معاون آب منطقه ای، مسئول 
اعتبــارات بانــک کشــاورزی کرمــان و فرمانداران و روســای ادارات 

چهار شهرستان شرقی این استان برگزار شد.
به گزارش ایرنا، در این نشست گلخانه داران وثیقه های سنگین 
بانکــی و پاییــن بــودن مبلــغ تســهیات اعطایی بانک هــا، کمبود 
ســوخت، قطعــی و گرانــی قبوض بــرق و عدم توانایــی مالی برای 

گازکشی را بخشی از مشکات صنف خود عنوان کردند.
همچنین مقرر شد کار به صورت کارشناسی انجام گیرد و نظام 
جامع گلخانه داران استان و شرق استان کرمان در اولین جلسه 
شورای گفت و گوی دولت و بخش خصوصی مطرح و پیگیری شود 

تا مسایل و مشکات به صورت زیربنایی حل شود.


